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УКРАЇНСЬКА 
МОВА

10 клас

Наголос. Основні правила наголошування слів

Кожна мова має свої особливості наголошування. Є мови, у яких наголос 
зафіксовано в певній позиції (фіксований): завжди на останній склад 
(французька, вірменська, турецька мови), завжди на другий із кінця (польська, 
грузинська), завжди на перший (чеська, ісландська, естонська). В українській 
мові наголос може падати на будь-який склад: на перший, другий, третій тощо. 
Це означає, що він є вільним: разом – наголошено перший склад, принести – 
третій. У межах одного слова наголос може змінюватися: голова – голови (він 
є рухомим). Також є слова, у яких нормативними є два наголоси: весняний – 
весняний (варіантне наголошування). Перевірити правильний наголос можна за 
орфоепічним словником української мови (наприклад, за словником за редакцією 
М.І. Погрібного). 

Оскільки український наголос є вільним, абсолютних правил наголошування 
немає, зате є закономірності, які допоможуть запам’ятати складні випадки 
наголошування. 

Іменники:
1.	 -ання: більшість іменників, які закінчуються на -ання, мають наголос на -а: 

видання, завдання, зібрання, навчання, надбання, обрання, пізнання, послання, читання 
(також прислівник зрання). Але уподобання, дихання, бігання, ковзання, нехтування, 
обладнання;

2.	 -за: більшість іменників, утворених за моделлю «за…ка», будуть мати 
наголошений префікс за-: закладка, загадка, запонка, заставка, застібка, замазка, 
заклепка, зачіпка;

3.	 -ина: в іменниках, які позначають одиницю з певної множини (горох – 
горошина, стебла – стеблина, волосся – волосина, бадилля – бадилина);
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4.	 -ки: іменники жіночого роду з суфіксом -к- у множині матимуть наголос на 
-и: вказівка – вказівки, жінка – жінки, ластівка – ластівки, голка – голки. АЛЕ сусідка 
– сусідки, верхівка – верхівки. Також наголос змінюється за умови поєднання з 
числівником: дві жінки, три голки, чотири копійки;

5.	 -метр: дециметр, кілометр, міліметр, сантиметр (одиниці вимірювання), але 
периметр (не є одиницею вимірювання);

6.	 -о- в складних іменниках із двома коренями: босоніж, гуртожиток, літопис, 
рукопис, чорнозем, чорнослив. АЛЕ благовіст, листопад, шляхопровід;

7.	 пере-: перебіг, перепис, переріз, перекис, перепустка, перепічка, АЛЕ переляк;

8.	 при-: приморозок, причіп.

Прикметники:
1.	 Короткі та деякі багатоскладові прикметники на -ий: близький, віршовий, 

вузький, добовий, жаркий, легкий, мілкий, новий, пільговий, пітний, різкий, роздрібний, 
текстовий, терпкий, тім’яний, тісний, тонкий, торф’яний, фаховий, чарівний, черговий, 
черствий, щодобовий. У похідних прислівниках – здебільшого на перший склад: 
легко, мілко, нудно, вузько.

2.	 У суфіксі -еньк- наголос падає на е: старенький, маленький, новенький. 

Дієслова:
1.	 У дієсловах на -сти / -зти наголошуємо останній склад: відвезти, відвести, 

віднести / довезти, довести, донести / завезти, занести, завести / навезти, навести, 
нанести / перевезти, перевести, перенести / привезти, привести, принести.

2.	 У коротких дієсловах 1 особи однини (я) здебільшого наголошуємо останній 
склад: роблю, пишу, сиджу, люблю. 

3.	 У дієсловах на -емо, -имо, -ете, -ите наголошуємо останній склад: 
беремо – берете / веземо – везете / несемо – несете / ідемо – ідете / п’ємо – п’єте.

Методи для запам’ятовування наголосів: 
1.	 Римування слів або речень (портал – квартал / монолог – діалог – каталог / 

розвідник – довідник).

• дочка, але донька: Донька вийшла до дячка, а дочка — до козачка;

• циган, цінник, арахіс: Циган дав мені цінник на арахіс і барвник.

2.	 Кумедні заміни в назвах фільмів і пісень: «Гаррі Поттер і філософський 
чорнослив» або «Дванадцять розгніваних чорносливів». 
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3.	 Групування за блоками слів:
Наголос на 1-му складі:
бóвтати, бýдемо, вíрші, вúпадок, грóшей, дóгмат, дóнька, дрóва, жéвріти, 

зáгадка, зáмолоду, зóзла, кúдати, кóлесо, кóлія, кýрятина, óлень, нáчинка, 
пíдлітковий, пóдруга, пóказ, прúчіп, прúятель, рáзом, рéшето, рéмінь, рúнковий, 
рóзвідка, спúна, цáрина, чáсу, цéнтнер, щúпці, фóльга, я́ловичина.

Наголос на 2-му складі:
абúяк, абúколи, борóдавка, вітчúм, везлá, вимóва, вимóга, генéзис, граблí, 

гуртóжиток,  дичáвіти, добýток, допíзна, дочкá, експéрт, жадáний, завдáння, 
засýха, зокрéма, зубóжіти, зубóжілий, індýстрія, іржáвіти, квартáл, літóпис, 
мерéжа, ненáвидіти, новúй, обрýч, оптóвий, отáман, перéбіг (подій), перéпис, 
перéпустка, пізнáння, позáторік, правóпис, рукóпис, руслó, фартýх, фенóмен, 
чорнóзем, чорнóслив.

На 3-му і 4-му складі:
асиметрíя, беремó, болотúстий, бюлетéнь, бюрокрáтія, валовúй, ветеринáрія, 

диспансéр, запитáння, ідетé, ідемó, інженéрія, каталóг, кіломéтр, кропивá, 
кулінáрія, металýргія, медикамéнт, навчáння, нафтопровíд, низинá, одинáдцять, 
осокá, порядкóвий, псевдонíм, розв’язáння, рукопúсний, симетрíя, сирокопчéний, 
сторінкú (множина), черговúй, урочúстий, щодобовúй, фаховúй.

ЗАВДАННЯ 1.
Згрупуйте слова з довідки відповідно до того, на який склад падає в них 

наголос. 
Довідка. Випадок, мережа, царина, фаховий, запонка, феномен, грошей, донька, 

фольга, вірші, підлітковий, разом, дрова, оптовий, отаман, перепис, індустрія, новий, 
ідемо, перепустка, ідете, псевдонім.

наголос на 1 склад наголос на 2 склад наголос на 3-4 склад
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ЗАВДАННЯ 2.
Підпишіть зображені об’єкти, використовуючи слова зі складним наголосом 

із попередніх правил.  
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